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§ 8 Remiss av betänkandet ”På lika villkor! – 
delaktighet, jämlikhet och effektivitet i 
hjälpmedelsförsörjningen” SOU 2017:43 

Remiss från kommunstyrelsen, KFKS dnr 110-11383/2017, för 

yttrande senast den 22 september 2017 

Dnr 1.5-723/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

  Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande  

  som svar på remissen med nedan tillägg och överlämnar  

      det till kommunstyrelsen: 

 

”Vi (V), (S) och (MP) med instämmande av 

ersättaryttrande (Fi) ställer oss bakom förvaltningens 

förslag till beslut men vill göra ett tillägg under rubriken 

Fritt val av hjälpmedel där nämnden instämmer i 

betänkandets slutsatser.  

Liksom tidigare Socialstyrelsen har betänkandet På lika 

Villkor! kommit fram till att modellen inte bör ges vidare 

spridning. I kort sammanfattning bygger denna slutsats på 

att man funnit att modellen leder till  ökade kostnader för 

det allmänna utan att enskilda för den skull upplever större 

delaktighet och trygghet.  

Även Statens medicin-etiska råd, Riksrevisionen och 

brukarorganisation Hörselskadades riksförbund har 

uttryckt kritik. Det område där Fritt val av hjälpmedel har 

fått störst spridning är inom hörselrehabiliteringen. Det är 

även det område som fått mest omfattande kritik. 

Socialstyrelsen konstaterar bland annat att marknaden 

inom hörselområdet domineras av ett fåtal aktörer som 

både äger hörselmottagningar och tillverkar hörapparater 

och att det därför finns ekonomiska incitament att 

rekommendera de hörapparater man tillverkar, och själv 

prissätter.  De pekar även på att audionomernas dubbla 

roller som vårdgivare och säljare av hörselhjälpmedel står i 

konflikt med varandra. Audionomer är de som ansvarar för 

hörselrehabilitering och provar ut hörapparater, och även 

de har som yrkesgrupp framfört kritik mot att deras roll 
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riskerar att reduceras till försäljning, snarare än 

rehabilitering.  

 

70 % av de hjälpmedel som erhållits genom Fritt val av 

hjälpmedel står Stockholms läns landsting för, den absoluta 

merparten är hörapparater. Socialstyrelsen planerade att 

göra en brukarundersökning, men Stockholm valde att inte 

delta i den undersökningen. Det är synd, vi instämmer i att 

det borde ha gjorts. Socialstyrelsen har ändå i sina 

kartläggningar kunnat påvisa att reformen inte resulterat i 

upplevd delaktighet. I t.ex. Skåne upplever brukare inom 

hörselområdet högre delaktighet när hörapparaten valts 

utifrån regionens upphandlade sortiment än via fritt val.” 

 

           Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-08-24.  

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat 

Betänkandet ”På lika villkor! Delaktighet, jämlikhet och 

effektivitet i hjälpmedelsförsörjningen SOU 2017:43” för yttrande 

senast den 22 september 2017. 

 

Utredningens syfte var att lämna förslag för att öka likvärdigheten 

och minska skillnaderna i fråga om avgifter och regelverk runt 

hjälpmedelsförsörjningen i landet samt därvid se över frågan om 

nationell reglering och ett samlat huvudmannaskap. Utredningen 

är omfattande och förvaltningens synpunkter berör bara delar av 

förslagen.  

 

Äldreförvaltningen anser att begreppen hjälpmedel och 

välfärdsteknik behöver ses över. Våra nordiska grannländer har, 

med vissa variationer, infört att hjälpmedel, e-hälsa och 

telemedicin ingår i begreppet välfärdsteknologi. 

 

Äldreförvaltningen anser att det måste genomföras en ordentlig 

utvärdering av det fria valets effekter, då det är viktigt att brukare 

kan påverka valet av hjälpmedel. Äldreförvaltningen ser också  

mycket positivt på det föreslagna tillägget i hälso-och 

sjukvårdslagen om verksamheternas behov av kompetens i form 

av arbetsterapeuter och fysioterapeuter.  
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Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Bo Hansson m.fl. (S) 

och ledamoten Christopher Ödmann m.fl. (MP) med instämmande 

av ersättaryttrande från Erik Vallström (Fi) yrkar bifall till 

majoritetens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall för 

förvaltningens förslag till beslut med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att det föreligger två 

förslag till beslut: majoritetens förslag till beslut som stödjes av 

(V), (S) och (MP) med instämmande av ersättaryttrande från (Fi) 

och förvaltningens förslag till beslut som stödjes av (KD), (M) och 

(L) med instämmande av ersättaryttrande från (C). 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) ställer båda förslagen mot 

varandra och finner att nämnden beslöt utan omröstning enligt 

majoritetens förslag till beslut. 
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§ 9 Remiss av betänkandet ”Kunskapsbaserad och 
jämlik vård” SOU 2017:48 

Remiss från kommunstyrelsen, KFKS dnr 110-1132/2017, för 

yttrande senast den 22 september 2017 

Dnr 1.5-724/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsens som sitt svar på 

remiss av betänkandet ”Kunskapsbaserad och jämlik vård” 

SOU 2017:48. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-08-24.  

 

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat 

betänkandet ”Kunskapsbaserad och jämlik vård” SOU 2017:48 för 

yttrande senast den 22 september 2017. 

 

Syftet med utredningen är att säkerställa att den hälso- och 

sjukvård som erbjuds befolkningen är kunskapsbaserad och jämlik 

och ges på samma villkor till kvinnor och män.  

 

Äldreförvaltningen delar i stort utredningens analys och förslag, 

bl.a. de förändringar som genomförs i hälso- och sjukvårdslagen 

och inrättande av vårdkommittéer och framför att behovet av 

kunskapsstöd och att få arbeta med evidens inom kommunal 

hälso- och sjukvård är stort.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättaren Catarina Carbell (S) samt 

instämmande av ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och 

Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

 

Beslutsgång 


